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25 қазан – Республика күні!

25 қазан  –  Республика 
күні. Бұл кез келген 

мемлекет үшін мәні мен 
мағынасы зор мереке. 
Біздің еліміз үшін бұл 

мереке 1990 жылы 25 қазанда 
«Қазақ Советтік Социалистік 

Республикасының 
мемлекеттік егемендігі 

туралы декларацияның» 
қабылданған тарихи күніне 

сәйкес аталып өтіледі.

Республика күні  – азаттықты аңсаған 
бабаларымыздың азаттық үшін жан 
алысып, жан беріскен асқақ рухы алдында 
тағы бір тағзым ететін тарихи күн.

Осы ретте, Мемлекет басшысы 
Қасым-Жомарт Кемелұлы Тоқаев 
«Республика күнін» елдің мемлекет құру 
жолындағы тарихи қадамының символы 
ретінде ескеру қажет екендігін атап өтіп,  
25- қазан республика күні – Ұлттық 
мереке ретінде мерекелік күнтізбемізге 
(2009 жылы алып тасталған болатын) 
2022 жылдан бастап қайта  енгізілді.  

Бұл – Тәуелсіздік декларациясы 
қабылданған,  ұлттық стратегиялық 
мүдделеріміздің анықталған, бостандық 
пен еркіндігіміздің бастауы болған күн. 
Сондықтан бұл құжаттың маңызы жыл 
өткен сайын арта бермек. 

Бүгінде тарихи құжаттың 
қабылданғанына 33 жыл толып отыр. 
Бір қарағанда тым азғантай мерзім. 

Алайда осы жылдар аралығында 
Қазақстан аяғынан қаз тұрып қана 
қоймай, әлемдік өркениетте орны бар 
әлеуетті мемлекет ретінде қалыптасты. 
Экономикасы дамып, әлеуметтік жағдайы 
нығайып, елдің еңсесі көтерілуде. 

ЕГЕМЕНДІККЕ ЖОЛ САЛҒАН ҚҰЖАТ

Сен аман бол, 
ҚАЗАҚСТАН!
Көтеріп көкжиектен делегейін,
Келесің ақ бауырлы кемедейін.
Мен болмасам болмайын,
Қазақстан!
Сен аман бол,
Сен үшін мен өлейін. 
Сенсіз өмір болады қалай маған,
Шаңдақпын шартарапқа жел айдаған.
Қаңғырып жүрер едім қай бұрышта, 
Қазақстан бермесе арай маған. 
Амансың ғой...
Барсың ғой...
Орныңдасың.
Орныңды таппай Құдай қор қылмасын.
Көп көрдік көңіл мұңын, 
Елдің жасын, 
Жақсылыққа бастағай жолдың басын.
Тоқсан жолдың торабы
Алаңдарсың,
Қараулықтан қаш аулақ
Қараң қалсын.
Құлың болмай сол кезде
қыңқылдасам, 
Құдай менің жанымды табанда алсын. 
Құлайын Қызылқұмда қызыл нардай,
Ізіңнен жатайыншы жүзімді алмай.
Саулығыңды тілейін Жаратқаннан,
Қурап, жанып кетсем де түгім қалмай.
Алаңдама,
Артыңа қарамашы.
Қайда қалмас жігіттің қара басы.
Түк емес, шырылдаса шығар жаным, 
Бір жаным –
Бар қазақтың садағасы.
Естідің таудың мұңын, көлдің зарын,
Ұмытпа жердің жайын, елдің қамын.
Ақылдылар азғанда сұм болады, 
Сұмдарды көш басына қондырмағын.
Тілгілеп туырлықты кеспеу үшін, 
Арқауыңды қылышпен шешпеу үшін.
Өмір сүрсем сүрермін,
Дұшпанға айбат,
Өлсем де мен өлейін, 
Тек сен үшін. 
Ақ сарайың тартатын көз алыстан,
Ақ сәулесі әлемге тарап ұшқан.
 Мен болмасам болмаспын, 
Сен аман бол, 
Жиһандағы жалғызым – Қазақстан! 

Қази ДАНАБАЕВ,
жазушы

Мархабат ЖАЙЫМБЕТОВ, ҚР Парламенті Мәжілісінің депутаты:

Халық аманаты 
қаперден шықпайды

СҰХБАТ

ТОЛҒАНДЫРҒАН ТАҚЫРЫП...

Сұхбатымыздың бүгінгі қонағы –  ҚР Парламенті Мәжілісінің 
депутаты Мархабат Жайымбетов.  Халық қалаулысы  «AMANAT» 
партиясы сайлауалды бағдарламасының жүзеге асырылу барысын 

бағамдауға Сыр өңіріне сапарлап,  қала тынысы мен қатар шалғайдағы 
ауылдардың жай-күйін көзбен көріп, жергілікті тұрғындармен кездесіп, 

олардың талап-тілегін тыңдаған болатын. 

Шалғай ауылдардың даму үдерісі ел 
президентінен бастап, облыс, аудан әкімдерінің 
қадағалауында. Нақты талап-ережелері барлық 
ауылдық елді мекенде түсіндірілуде. Негізгі 
басымдық өңдеу, кооперативтерді дамыту және 
азық-түлік қауіпсіздігін қамтамасыз ету бойынша 
егін және мал шаруашылығы өнімін өңдеуге және 
басқа да бизнес жобаға берілуде. Ауыл халқының 
табысын арттыру шеңберінде  шалғайдағы ауылдық 
округтерге микрокредит беру және кооперативтерді 
ынталандыру бағыты алға қойылған.  Бұл жұмысты  
үйлестіруші ретінде «Байқоңыр» ӘКК» АҚ 
анықталып отыр. 

Байқоңыр ӘКК» АҚ басқармасы төрағасының 
орынбасары Мадали Әлішерұлының айтуынша, 
«Ауыл аманаты» бағдарламасы басталған сәтте 
жеңіл жолмен пайда табуды көздегендер де 
кездескен. Олар алаяқтық жолмен «несие алып 
беруге және рәсімдеуге  көмектесемін, танысым бар» 
деген сылтаумен кәсіпкерлерден қомақты қаражат 
алып, алдап кету жағдайы  орын алған. Осыған 
байланысты ол бағдарлама жөніндегі мәліметті тек 
«Байқоңыр ӘКК» АҚ әлеуметтік желілердегі ресми 
парақшаларынан ғана білуге болатынын жеткізді.

Ауыл халқына үміт 
сыйлаған бағдарлама

Аймақта «Ауыл аманаты» жобасы сәтті жүзеге асуда. Биыл басталған  жобаны жүзеге 
асыруға  3 млрд теңге қаржы бөлінген. Әлем елдерінің арасында тың тәжірибе жинақтаған жоба 

шалғай аймақтарды да қала деңгейіне көтеруге  жол ашады.

Жаңа жүйе іске асқалы денсаулық саласын қаржыландыру екі 
есеге артқан. Мәселен, 2019 жылы тегін медициналық көмектің 
кепілдік берілген көлеміне шамамен 1 трлн теңге бөлінсе, биыл 
халыққа көрсетілетін медициналық көмекті қаржыландыруға 2,5 
трлн теңгеден астам қаржы қарастырылған. Сала мамандары мұның 
өз кезегінде медициналық көмек көрсетуді жақсартуға мүмкіндік 
бергенін айтады. Алайда МӘМС жүйесі төңірегінде қарапайым 
халыққа түсініксіз жайттар көп. Тіпті Мемлекет басшысы Қасым-
Жомарт Тоқаевтың өзі Үкіметтің кеңейтілген отырысында 
медициналық сақтандыру жүйесінің тиімсіз болғанын, нәтиже 
жоқтығын баса айтты. Сондай-ақ 3 миллионға жуық адамның 
медициналық сақтандырудан тыс қалғанын, салдарынан олардың 
денсаулық сақтауда көрсетілетін қызметтерді толық пайдалана 
алмайтындығын жеткізген. Осындай олқылыққа жол бергені үшін 
тиісті сала басшыларына да қатаң ескерту берген еді. 

Жаз бойы ел аралап, халықтың мұң-мұқтажын тыңдаған 
депутаттар МӘМС жүйесінің ең өзекті мәселе болғанын Мәжіліс 
отырыстарында үнемі айтып келеді. Мәселен, Ринат Зайытов жүйені 
уақытша тоқтату керектігін жеткізді. Алайда МӘМС қорының 
төрағасы жүйені тоқтататындай тиімсіз еместігін алға тартты. 

Денсаулық сақтау министрі Ажар Ғиният депутаттарға МӘМС 
жүйесі іске қосылғалы медициналық қызмет алу көпшілікке 
қолжетімді болғанын айтты. Министрдің айтуынша, медициналық 
сақтандыру жүйесі салаға оң әсер еткен. Яғни МӘМС енгізілгелі 
сол арқылы көмек алушылар саны 3,2 есеге артқан. Ауылдарда 
жылжымалы медициналық кешендер есебінен өткен жылы 1 
миллион 600 мыңдай адам  медициналық көмек алған. Сондай-
ақ дәрігер қабылдауының, зертханалық талдаудың және 
аспаптық диагностиканың қолжетімділігі 7 есе артқан. Балаларға 
стоматологиялық қызмет алуға мүмкіндік туған. МӘМС-ке дейін 
халықтың әлеуметтік осал 8 тобы ғана қымбат КТ және МРТ-ға 
қол жеткізе алса, былтыр мұндай қызмет 1,5 миллионға жуық 
адамға көрсетілген. Жаңа бағдарламаның арқасында бедеулікке 
тап болған 8 мың жұп ата-ана атанған. Бес мың сәби ЭКО 
әдісімен өмірге келген. Пациенттерге жүрек-қан тамырлары, 
неврологиялық, онкологиялық аурулар мен жарақаттар үшін 
медициналық оңалту қолжетімді болған.

Дау болған МӘМС

Осыдан 3 жыл бұрын елімізде міндетті әлеуметтік 
медициналық сақтандыру жүйесі іске қосылды. Бұл 

денсаулық сақтау саласын жақсартуға, халыққа 
сапалы қызмет көрсетуге, медициналық көмектің 

қолжетімділігін арттыруға бағытталған еді. 
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АҚМЕШІТ АПТАЛЫҒЫ

Алаштың асқақ азаматы Әлихан 
Бөкейханның «Әр ұрпақ өзіне 
арналар жүкті жетер жеріне апарып 
тастағаны дұрыс. Олай болмағанда 
болашаққа аса көп жүк қалдырамыз» 
дегендей, бүгінде қазақ елі өзінің 
болашағының негізін нығайтуда.

Халқымыз «Ынтымақ жүрген 
жерде, ырыс бірге жүреді» деген. Бұл 
жетістіктеріміздің барлығы да біздің 
уыздай ұйыған ауызбіршілігіміздің  
арқасы. Елде тыныштық болмаса, 
қалыпты өмір сүру  өз ырғағынан 
жаңылатыны да белгілі.  

Заңдылық пен Конституциялық 
тәртіп сақталмай, экономикалық 
және әлеуметтік берекесіздік орын 
алған жерде, адам мен азаматтардың 
іргелі құқықтары қамтамасыз 
етілмейді.

Тәуелсіздікке қол жеткізгеннен 

кейін де оны сақтап қалу, баянды 
ету, ұрпаққа аманаттау – ұлы борыш.  
Бұл ретте, мемлекеттік саясатты 
ел мүддесіне сай жүзеге асырып, 
өз мүмкiндiгiмiздi толығымен 
пайдаланып өнімді еңбек ету, 
аймағымызды айшықты ордаға, озық 
өндiрiстiң ошағына, жаңа дәуiрдiң 
салтанаты жарасқан өңірі ету сiз бен 
бiздiң мiндетiмiз деп білемін.

Бүгінде біздің елімізде үлкен 
реформалар жасалып, демокра тия-
лық процестер өркен алуда.

«Күшті Президент – ықпалды 
Парламент – есеп беретін Үкімет»  
бағдары  нақты жұмыс істеуде. 
Біздегі жүргізілген реформалар 
еліміздің алға қарай дамуына, 
экономиканы түбегейлі жаңғыртуға 
жол ашты. Атқарушы және өкілді 
органдар арасында тиімді қарым-
қатынас орнады. Сайлауда тек 
партия тізімі бойынша емес, өзін-өзі 

ұсыну арқылы да депутаттыққа түсу 
мүмкіндігі пайда болды.  Премьер-
министрдің кандидатурасын сай-
лауда басым дауысқа ие болып, 
жеңіске жеткен партия ұсынады. Бұл 
– барша сайлаушылар алдындағы, 
елдің бүгіні мен болашағы алдын-
дағы үлкен жауапкершілік. 

Біздің басты мақсат – «Әділетті 
қоғамды құру», «Адал азаматтарды 
тәрбиелеу», халықтың әл-ауқатын, 
өмірін жақсарту.

Декларациядан бастау алған 
тәуелсіз, егемен еліміздің болашағы 
жарқын боларына сенім мол. 

Бұл бағытта қоғам болып, жүк-
телген міндеттерді орындауда 
белсен ділік танытуымыз қажет.

Ибадулла ҚҰТТЫҚОЖАЕВ, 
Қызылорда қалалық мәслихат 

төрағасы

ЕГЕМЕНДІККЕ ЖОЛ САЛҒАН ҚҰЖАТ

Басы 1-бетте

Басы 1-бетте

– ҚР Парламенті Мәжілісі Бюросының қаулысына 
сәйкес Мәжіліс депутаттары сайлаушылармен кездесу 
үшін өңірлерге келгенінен хабардармыз. Алғашқы 
кездесу қайда өтті және онда не мәселе қаралды?

– Сыр өңіріне келіп, халықпен кездесу үшін 
ауылдарды аралауға шықтық. Бұған дейін көтерілген 
мәселелер мен атқарылған жұмыстарды ой елегінен 
өткізіп, алдағы жоспарларды саралап, талап-тілектерді 
тыңдадық. 

Алғашқы кездесуіміз Сырдария ауданында болып, 
«AMANAT» партиясының сайлауалды бағдарламасы 
аясында салынып жатқан әлеуметтік нысандарды 
аралаумен басталды. Ауданға қарасты Айдарлы, Жетікөл, 
Аманкелді ауылдарының жастар бригадасындағы 
еңбеккерлермен кездестік.

Өз тарапымыздан «Ауыл аманаты», «Жер аманаты» 
партиялық жобалары аясында ауыл жастарына бос 
жатқан жерлерді тиімді игеру тұрғысынан жан-жақты 
қолдау көрсетілу керектігін айттым. Сонымен қатар 
тұрғындар аймақ үшін маңызды энергетика бағытын 

көтерді. Қызылорда облысында электрмен жабдықтауға 
барынша көңіл бөлініп жатыр. Ең әуелі электр желілері 
тозығы жеткен елді мекенде жұмыс жүргізіледі. Бұған 
қатысты 2023-2025 жылдарға арналған жоспар әзірленген. 
Соған сәйкес Айдарлы, Жетікөл, Аманкелді, Қоғалыкөл 
ауылдарының электр желілерін жаңартуға республикалық 
бюджеттен қомақты қаржы қарастырылған болатын. 
Соның шамамен 400 млн теңгесі Айдарлы ауылына 
бөлініп, электр желісі қайта жаңғыртудан өтті. 

Бұған дейін шешімі табылмай келген «Қызылорда – 
Айдарлы» автожолының биыл жөнделгенін  көрдік. Ал 
аталған жол партияның сайлауалды бағдарламасының 
жол картасы аясында жөндеуден өткізілген. Бұдан 
бөлек, Аманкелді ауылдық емханасының базасы жаңа 
флюрография аппаратымен толығыпты. 

Сонымен қатар Қалжан ахун, А.Тоқмағамбетов 
ауылдарында, Тереңөзек кентінде болдық. Мұнда салынып 
жатқан әлеуметтік нысандардың, жөнделіп жатқан 
көше жолының құрылысымен таныстық. Тұрғындармен 
тілдестік. 

– Көктем және жаз мезгілдерінде қысқы жылу 
беру маусымына мұқият дайындалу қажет. Бұл Мем-
лекет басшысының бақылауында. Үкіметке де қатаң 
тапсырды. Сіздер бұл мәселені сапар барысында 
қадағалаған боларсыздар?

– Осы мақсатпен Қызылорда қаласындағы 
жылу электр орталығының жұмысымен таныстық. 
2023-2024 жылдардағы жылу беру маусымына 
дайындығын назарымыздан өткіздік. Оған тиісті қаражат 
қарастырылған. ЖЭО-да жақсы жаңалық  бар. Оны 
айрықша атап өткім келеді. Биыл 12,5 шақырым жылу 
желісі жөнделеді деп жоспарланыпты. Бұл үшін 9,1 млрд 
теңге қаржы бөлінген. Соның ішінде, 8,1 млрд теңге 
республикалық бюджет есебінен. Бұған 6 жоба бойынша 

6,59 шақырым жылу желілері жаңғыртылады. Бюджеттік 
несие есебінен (922,7 млн теңге) 2 жоба бойынша 2,3 
шақырым жылу желілері жаңарады. Кәсіпорынның өз 
қаражаты есебінен (41,3 млн теңге) 3,6 шақырым құбыр 
ауыстырылады. Бұл жұмыстар жылу желілерінің тозу 
деңгейін төмендетеді. Сонымен қатар жылу желілерінің 
құбырларында барлығы 161 ақау анықталыпты. Алдымен  
71 ақау қалпына келтірілген. Қалғаны бойынша жоспарға 
сәйкес жұмыс жүргізіліп жатыр. Осы саланың маманы 
ретінде жағдайға әділ баға берер болсам, Қызылорда 
облысы жылу желілерін жаңғырту жөнінен республикада 
көш ілгері келе жатыр. Қызылорда заманауи жаңа жылу 
электр орталығын салу жобасы қолға алынғанын да 
мақтанышпен айта аламыз. Бұл – аймақ басшысы Нұрлыбек 
Машбекұлының елеулі бастамасы. Республикада алғаш 
болып, Қызылорда облысында іске асып жатыр. Дәлірек 
айтсақ, бүгінде Қызылорда қаласында құны 215 млрд 
теңгені құрайтын, қуаттылығы 240 мегаватқа жететін 
жаңа жылу электрстанциясын салу бойынша дайындық 
жұмысы жүргізілуде. Түрік ағайындармен бірлескен жоба 

жуық арада жемісін бермек. Қазіргі таңда Қызылорда 
қаласында «Акса Энерджи Уретим Аноним Ширкети» 
компаниясының филиалы ашылып, жоба-сметалық 
құжаты әзірлену үстінде. Тіпті бас жобалаушы болып 
швейцариялық «AFRY» компаниясы таңдалып, компания 
жерді тегістеп, инженерлік-геодезиялық жұмыс, қондырғы 
өндірушілермен келісім-шарт жасауда. Бұл  жоба 2025 
жылы аяқталмақ.

– Сіз халық халаулысы ретінде теңіздің тартылуы 
салдарынан 3000-ға жуық балықшы күнделікті 
нәпақасынан айрылып, 9 балық өңдеу зауыты мен 14 
шағын цехтың уақытша тоқтап қалу қаупі бар екенін 
Парламент қабырғасында  мәлімдедіңіз. Мәлімдеп 
қана қойған жоқсыз, нақты мысалдармен дәлелдеп 
шықтыңыз.  Қалай шешілу жайына да бағдар бердіңіз.  
Осы мәселе төңірегінде не айтасыз?

– Тағдырлы теңіздің аянышты жағдайын айтуға 
мәжбүрмін. Өкінішке қарай  соңғы 12 жыл ішінде теңіз 
көлемі 8,5  млрд текше метрге азайған. Яғни үштен 
бірінен айырылған. Суы қашқан теңіздің орнынан 
көтерілген тұздар бүкіл орталық Азия елдеріне зиянын 
тигізетін экологиялық апатқа айналды. Нәтижесінде 
судың тұздылығы 8-ден 13 грамм/литрге көбейген. 
Ал егер судың тұздылығы 15 грамм/ литрге жетсе, 
балықтар жаппай қырыла бастайтынын айттым.  Теңіздің 
тартылуы салдарының ауыр болатынын мәлімдедім. 
Арал теңізінің су мөлшерін сақтау және тұрақты  
қамтамасыз ету үшін бірнеше ұсынысқа назар аударуды 
сұрадым. Олардың қатарында  Өзбекстан, Қырғызстан, 
Тәжікстан мемлекеттерімен вегетациялық кезеңде 
теңізге бөлек су лимитін белгілеу жөнінде және Фархад 
су торабынан төменге санитарлық  су жіберу мәселесі 
бойынша келіссөздер жүргізіп, ынтымақтастықты ұзақ 
жылдарға жоспарлау және мемлекетаралық келісімге 
«кепілдендірілген келісім» статусын беру, «Қараөзек» 

арнасының бойындағы көлдер жүйесінде 1 млрд текше 
метрге жуық қысқы-көктемгі  тасқын суды жинақтау үшін 
«Қараөзек» арнасының бойындағы 3 су тоспаны қалпына 
келтіру «Өңірлік дамыту және Арал теңізінің солтүстік 
бөлігін қалпына келтіру жобасына дүниежүзілік банктің 
қайтарымсыз гранты есебінен (1,5 млн АҚШ доллары) 
Солтүстік Арал теңізінің аумағын ұлғайтудың нұсқалары 
бойынша тиімді шешімдерді жасап, жобаны жалғастыру 
бойынша уәкілетті органдар тиісті шаралар қабылдаған 
жөн.

– Аймақтағы күре жолдарды кеңейту кезек 
күттірмейтін мәселе екенін үкіметке жеткізген 
болатынсыз.  Екі жолақты жолдарда көлік апаты 
көп тіркеліп жатқанын, тіпті  адам өлімі көбейгенін  
депутаттық сауал ретінде жолдағаныңызды білеміз. 
Осы мәселе төңірегінде айта кетсеңіз...

– Өзіңізге мәлім, «Батыс Еуропа – Батыс Қытай» 
халықаралық транзиттік автожолының 812 шақырымы 
Қызылорда облысының аумағынан өтеді. Оның Түркістан 
мен Қызылорданы жалғап тұрған бөлігі 4 жолақты, ал 
Ақтөбе облысына дейінгі 566 шақырымы 2 жолақты болып 
салынған. 

Алайда қазір экономикалық әлеует өзгерді, көлік 
тасымалының көлемі біршама артты. Күре жолдың облыс 
үшін маңызы да, мәселесі де күн тәртібіне көтерілген. 
Олай дейтініміз, автожолдың 2 жолақты бөлігі көптеген 
қиындық туындатуда. Оған себеп – жолдың техникалық 
сипаты мен жол қауіпсіздігінің сын көтермеуі. Осы ретте, 
аймақтағы күре жолды кеңейту кезек күттірмейтін мәселе 
екенін айтқым келеді.

Қарсы бағытқа шығып кетуден болатын жол-көлік 
апаты 4 жолақты Түркістан бағытымен салыстырғанда 
2 жолақты Ақтөбе бағытында 5 есе көп болады. Әсіресе 
Арал ауданындағы Қамыстыбас, Қазалы ауданындағы 
Ойынды ауылының тұсы және Қармақшы ауданындағы 
Иіркөл, Кемесалған, Диірментөбе елді мекені мен 
Жалағаш ауданындағы Таң ауылының маңы қауіпті аймақ 
қатарында.

Тағы бір ескеретін жайт, аймақтағы ауылдардың 
басым бөлігі «Батыс Еуропа – Батыс Қытай» халықаралық 
транзиттік автожолының бойында орналасқан. 
Сәйкесінше, жол жиегінде қоршау болмағандықтан ауыл 
тұрғындарының төрт-түлігі тас жолды кесіп өтіп, көлік 
апатына себеп болып жатыр.

Жуырда Мемлекет басшысы Сыр өңіріне келгенде 
облыс әкімі мәселені қайта көтерді. Президент Премьер 
министрдің орынбасары Р.Склярға мәселені шешуді 
тапсырды.

–  Сыр өңіріне келіп, ауыл, аудан, қала халқымен 
кездестіңіз. Аймақтың даму динамикасына қандай 
баға бересіз?

– Президенттің өзі Сырдың даму динамикасы жақсы 
деді ғой. Тіпті  Нағи Ілиясов ауылын республикаға үлгі 
етті. Бұрынғы қызметімде де аймақтың мәселелерімен 
тікелей айналыстым және оларды шешуге үлес қосу үнемі 
назарымда. 

Айта кетерлігі, Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт 
Кемелұлының қолдауының, облыс әкімі Нұрлыбек 
Машбекұлы бастаған азаматтардың ұйымдастыруының 
нәтижесінде бүгінде аймақтың даму динамикасында 
айтарлықтай оң өзгеріс барын көріп отырмыз. Бір жылдың 
ішінде облыс бюджеті екі есе ұлғайса, инвестиция тарту 
бойынша республикада алдыңғы қатардан көрінді. 
Соның арқасында көптеген әлеуметтік-экономикалық 
мәселе шешім тауып, тұрғындардың жайлы өмір сүруіне 
мүмкіндік кеңейген. Ауыл-аймаққа инфрақұрылым тарту 
ілгерілеген, облысты газдандыру жұмысы, әлеуметтік 
нысандар, тұрғын үй құрылысы қарқынды жүруде. Әсіресе 
жол жөндеу жұмысының ауқымы кең. Өңірдің гүлденуіне 
демеушілер де атсалысып жатыр. Олардың есебінен 31 
млрд 700 млн теңгенің жобалары жүзеге асырылуда. Әрине, 
мұның барлығы Мемлекет басшысының тапсырмасы 
аймақта жемісті атқарылып жатқанын көрсетеді. 

Халықтың аманатын  билікке жеткізіп,  оң 
шешім табуына атсалысатыныңызға сенімдіміз. 
Жұмысыңызға сәттілік тілейміз.

Сұхбаттасқан  
Гауһар ҚОЖАХМЕТОВА

Мархабат ЖАЙЫМБЕТОВ, ҚР Парламенті Мәжілісінің депутаты:

Халық аманаты 
қаперден шықпайды

Ауылдың жаңа клубы
Қарауылтөбе ауылдық округінде жаңа клуб пайдалануға 

берілді. 2 қабаттан тұратын ғимарат 150 орынды құрайды. 
Жаңа ғимараттың ашылу салтанатына қатысқан облыс әкімі 

Нұрлыбек Нәлібаев тұрғындарды қос мерекемен құттықтап, 
ізгі тілегін жеткізді.

– Баршаңызды көптен күткен қуаныш – жаңа клубтың 
ашылуымен шын жүректен құттықтаймын. Өздеріңіз де 
білесіздер, өткен аптада облысымызға Мемлекет басшысы 
Қасым-Жомарт Кемелұлы Тоқаев арнайы жұмыс сапарымен 
келіп, өңірдің әлеуметтік-экономикалық дамуына оң бағасын 
берді. Қызылорда қаласындағы «Анаға тағзым» орталығын 
аралап, мұндай орталықтың жас ұрпаққа тәлім-тәрбие берудегі 
маңызын атады. 

Еңсесін тіктеп, ертеңін ойлаған ел алдымен мәдениетке 
бет бұрады. Ауылдың мәдениеті өсіп-өркендесе, балалардың 
өнер мен білім-ғылымға деген құлшынысы артады. Сондықтан 
мұндай руханият ордасының ашылуы – өңірдегі жарқын 
жаңалықтың бірі. Енді ауыл тұрғындары осы жерде жиналып, 
түрлі кештер және  іс-шаралар ұйымдастыра алады. Заманауи 
үлгідегі жаңа клубы бар ауылдан небір талантты ұл-қыздардың 
түлеп ұшатынына сенемін, – деді облыс әкімі.

Сонымен қатар клуб ғимаратын аралап, көркемөнер 
үйірме бөлмесімен және «Бегім ана» бірлестігінің жұмысымен 
танысты. Онда жаңадан қолөнер бұйымдары мен бисермен 
тоқу және  мольбертке сурет салу үйірмелері ашылған. 

Мұнан соң  облыс әкімі тұрғындармен кездесіп, пікірлерін 
тыңдады.

Н.СЕРІКБАЙ

25 қазан – Республика күні Сыр өңірінде 
түрлі ғылыми-танымдық, мәдени-көпшілік 

шаралар ұйымдастырылмақ. Бұл туралы өңірлік 
коммуникациялар қызметі алаңында  өткен 

брифингте облыс әкімі аппаратының басшысы 
Шахмардан Байманов айтты.

– Биыл Ұлттық мереке - Республика күні облы сы-
мыздың 85 жылдық мерейтойымен тұспа-тұс келуде. 
Мерейлі мерекеге «85 жылдыққа – 85 игі іс» жал пы ха-
лықтық акциясы және де осы бағытта көптеген іс-шаралар 
жоспарланған. Сонымен қатар «Сыр елі» энциклопедиясы 
мен облыс тарихына арналған кітаптың тұсауы кесіледі.

Облыстың тарихы мен бүгініне арналған респуб ли-
калық ғылыми-практикалық конференция өтеді. Бұл 
шаралар аймағымыздың тұрғындарына, оның ішінде, 
жастарымызға қайраткер ағаларымыздың еңбегін, бүгінгі 
жетістіктерімізді және алдағы міндеттерді бағамдай алуға 
септігін тигізеді.

Жылдың аяғына дейін қала және аудандарда түрлі 
әлеуметтік нысан, жол, көпір мен көпқабатты тұрғын үй 
және дене шынықтыру-сауықтыру кешендерінен бөлек 
балабақша мен дәрігерлік амбулаториялар секілді 60-қа 
жуық әлеуметтік нысан ашылып, ел игілігіне табысталады, 
– деді Шахмардан Байманов.

Одан бөлек мереке күнін  жоғары деңгейде өткізу 
үшін дайындық жұмыстары қарқынды журуде. Жоспар 
бойынша облыс, қала және оған қарасты аудандарда 
мерекені кеңінен атап өту мақсатында арнайы іс-
шара бекітілді. Олар қоғамдық-бұқаралық, мәдени-
көпшілік, ғылыми-танымдық және спорттық бағыттарды 
қамтитынын жеткізді. 

Қала және аудан орталықтарында мерекелік көрнекі 
безендірілуге ерекше мән беріліп, мерекелік концерт, 
мемлекеттік ту көтеру салтанатты шарасы мен жыр 
кештері және ақындар айтысымен қатар шешендер 
байқауы өтеді. Сондай-ақ әскери-спорттық сайыстар мен 
кездесу кештері және кітап көрмелері ұйымдастырылады.

Сонымен қатар Қорқыт Ата атындағы Қызылорда 
университетінде зиялы қауым мен ғалымдардың 
қатысуымен дөңгелек үстелдер, сарапшылар кеңестері 
өткізілмек.

Н.АЛТЫН
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АҚМЕШІТ АПТАЛЫҒЫ

Ұстаз 
мәртебесін көтеру, 

лайықты сый-құрмет 
көрсету – білім беру саласын 

ілгерілетудің бірден-бір жолы. Мұны 
егемендік алғалы әлеуметтік мәселесі мәз 

болмаған мұғалімдер қауымы жақсы біледі. 
Жалақы аз, кадр тапшы болған кезді де бастан 

өткерді. Тек соңғы бесжылдықта «Педагог 
мәртебесі» туралы Заң күшіне еніп, еңбекақы да 

біршама өскен. Осылайша, ұстаздарды қаржылай 
демеу, сапалы жұмыс істеуге ынталандыру 
үзілмей келеді. Жуырда қала әкімінің үздік 
педагогтарға сыйақы беруі де сол үрдістің 
жалғасы еді. Осы орайда құрмет төрінен 

көрінген Мөлдір Дәуренбекқызымен 
сұхбаттасқан едік.

Құтқарушы – ең қауіпті мамандықтың бірі. Сондықтан 
оларды бейбіт күннің батыры десе де артық етпейді. Себебі   
қоғамдағы түрлі апаттық жағдай орын алған сәтте өз 

өмірін қауіпке тігіп, өзге адамның өмірін сақтауды 
борышы санайды. Жұмыс барысында 

ажалмен бетпе-бет келетін олар талай 
жанға қайта өмір сыйлады. Ерлікке 

толы еңбегінің арқасында елдің 
алғысына бөленіп, адал 

еңбек атқарып келе жатқан 
қиын да қызық мамандық 

иесі ТЖД дағдарыс 
жағдайларында басқару 
басқармасы бастығының 
міндетін атқарушы- 
Исабек Досжан.

 Кейіпкеріміз 
18 жыл дағдарыс 
жағдайында басқару 
басқармасында жедел 
кезекші ретінде қызмет 

атқарған азаматтық 
қорғау подполковнигі. 

Оның басты міндеті – 
соғылған қоңыраудағы 

мәліметті жылдам зерделеп 
жауап беру және көмек күткен 

азаматтарға құтқару жұмыстарын  
ұйымдастыру. Осынша жылдар бойы 

бір салада не себепті қызмет  атқарғанын 
кейіпкеріміз әңгіме барысында айтып берді. 

 – Бір салада ұзақ жыл жұмыс істеуімнің 
себебі – қиналғанға көмектескім келді, «өрт сөндіруші, 
құтқарушы, азаматтық қорғау органының маманы» деген 
мен үшін мәртебесі жоғары қызмет. Жұртқа мейірімің мен 

қайырымың, қызметің пайдалы болса, адамдардың алғысы 
мен  батасы өміріңде өнегеге айналады, – дейді кейіпкеріміз. 

Одан бөлек қызмет барысындағы түрлі оқиғалармен 
бетпе-бет келетінін айтып қана қоймай, өзінің жадында  
қалған оқиғасымен бөлісті. 

– 2016 жылы маусым айында Қызылорда қаласындағы 
Ә.Бөкейхан көшесі №76 мекен - жайда орналасқан бұрынғы 
ұшқыштар жатақханасындағы бір бөлмеден өрт шығып, 
сол өртті адам шығынынсыз жоюға атсалыстық. Шамамен 
он шақты тұрғынды тілсіз жаудан құтқарып, отыздай адам 
қауіпсіз жерге эвакуацияланды. Әрине, мұның бәрін бір өзім 
атқардым деп айта алмаймын. Азаматтық қорғау саласының 
қызметі – жеке құрамның жауынгерлерімен бірге атқаратын 
қызмет. Сондықтан да ұжымның ауызбіршілігі аса маңызды. 
Төтенше жағдайдың алдын алу мен жоюда қызмет кезінде 
әрбір кәсіби маман өз жұмысының жауапкершілік жүгі мен 
елдің игілігіне қажеттілігін айқын сезінеді, – дейді Исабек 
Досжан

Жылдар бойы дағдарыс жағдайында басқару 
басқармасында жедел кезекші қызметін атқарған 
кейіпкеріміздің еңбегі еленіп, 2013 жылы Төтенше 
жағдайлар министрлігінің ІІІ-дәрежелі «Өртке қарсы 
қызмет органдарындағы мінсіз қызмет» медалін алған. 2016 
жылы  «Төтенше жағдайлар комитетіне – 20 жыл» мерекелік 
медалін алса,  2017 жылы «Құтқару операцияларына 
белсенді қатысқаны үшін» төс белгісімен марапатталды. 
Ал  2018 жылы ІІ дәрежелі «Ішкі істер органдарындағы 
мінсіз қызметі» мен сол жылы «Өртке қарсы қызметіне - 
100 жыл» мерекелік медалі берілген.  2020 жылы Қазақстан 
Республикасының «Азаматтық қорғау органдарына – 25 
жыл» мерекелік медалі және ІІІ дәрежелі «Құтқарушы» 
төсбелгісін иеленді.  

 
Н. АЛТЫН

МАҚСАТЫ – АДАМДАРДЫ ҚҰТҚАРУ

Алайда министр жүйеде кемшіліктер барын жасырмайды. 
Оның ішінде медициналық қызмет көрсетушілер тап болатын 
басты мәселе – төмен тарифтер, МӘМС пакеттерінің күрделі 
тізбелері, кадр тапшылығы және медициналық ұйымдардың 
шамадан тыс жүктелуі, дәрігер мамандығының беделінің 
жоқтығын ерекше атап өтті. Бұдан бөлек қаржыландыруды 
басқарудың тиімсіздігі бар. 

 МӘМС жүйесін сынға алғанның бірі – Мәжіліс 
депутаты Асхат Аймағанбетов. Әлеуметтік даму комитетін 
басқаратын халық қалаулысының денсаулық нысандарын 
аралап, дәрігерлердің уәжін тыңдап, саланың кем-кетігін 
бағамдағанына жұртшылық куә.  Мәжілістің кезекті 
отырысында ол медициналық көмектің сапасынан бұрын, 
біз қазір оның қолжетімділігіне зәру болып қалдық деген 
еді. Депутаттың айтуынша, жүйені қаржыландырудағы 
олқылықтар басты мәселеге айналған. Себебі әуелгіде нақты 
және жан-жақты есепке негізделген қаржыландыру үлгісі 
жоспарланғанымен іс жүзінде басқаша жүзеге асырылған. 
Нәтижесінде салада қаражат жетіспей қолжетімділік 
төмендеп, тарифтер азайған, кредиторлық берешек 
пайда болған. Бюджеттегі қаражаттың жеткіліксіздігіне 
байланысты, шұғыл шешімдерді қабылдау үшін МӘМС 
қорында жиналған 700 млрд-қа жуық қаражат пандемиямен 
күреске жұмсалған. Үкімет зейнеткерлер, балалар сияқты 
15 әлеуметтік санат үшін МӘМС-ке бюджеттен төлейтін 
жарнаны қысқартып тастаған. Осындай қайшылықтардың 
салдарынан Қаржы министрлігі азаматтардың емделуі 
үшін МӘМС қорына аударылуы керек 275 млрд теңгені 
аудармаған. Жүйедегі заңға қайшы әрекеттерді саралаған 
Асхат Аймағанбетов медицина қызметкерлерінің жалақысын 
көтеру үшін бюджеттен емес, МӘМС қорынан қаражат 
алынғанын, яғни халықтың еміне тиесілі қаржының бөтен 
мақсатта жұмсалғанын баса айтты. Депутат өз кезегінде келер 
жылдың бюджетінен қорға тиісті қаражаттың аударылуы 
керектігін айтады. Сондай-ақ қаражатты бұлай жұмсауға 
тыйым салу керектігін де қадап айтты. Халықтың нақты 
ерекшелігі ескерілмейтінін, медициналық көмекті тұтыну 
көрсеткіші, көші-қон сынды жағдайды есепке алмай қаржы 
бөлінетінін де тілге тиек етті. 

 Көпшілік түсіне бермейтін қор жұмысындағы 
басты қателіктерді Мәжіліс депутаты осылайша жіпке тізіп 
берді. Мұндай олқылықтарды болдырмас үшін депуттатарға 
қысқа мерзімде медициналық қызмет көлемін жоспарлау 
әдістемесін дайындауды қажет санайтынын айтқан ол, шұғыл 
көмек керек болған жағдайда, барлық азаматтарымыз үшін 
кепілдендірілген қызмет түрлері қолжетімді болуы керек 
дейді. 

 Сөзі мен ісі келіспеген сақтандыру жүйесінің 
оңтайландыратын, қайта қарайтын тұсы көп. Мәжілістегі 
бірқатар депутат бұл жайында нақты ұсыныстар беріп, 
қай жерде қандай кемшілік барын тайға таңба басқандай 
көрсетіп берді. Бір-бірімен байланысты денсаулық саласы 
мен сақтандыру қоры жұмысты жүйелей алмағандықтан 
осындай мәселелер туындауда. Бұл тұрғыда Денсаулық 
сақтау министрі Ажар Ғиният жергілікті жерлерде бөлінген 
қаржының дұрыс мақсатта жұмсалмайтынына нақты мысал 
келтірді. Яғни менеджмент дұрыс қалыптаспаса, саладағы 
берешек көлемі арта бермек. 

 Медициналық сақтандыру жүйесіндегі тағы бір 
кемшілік – шектік шкала деп аталады. Бұл қаражаттың 
жетіспеуіне байланысты биыл жыл басында енгізілген. Яғни 
медициналық қызмет түрі бойынша әр емхана тек белгілі 
бір мөлшерде ғана қызмет көрсете алады. Мұндай жағдайға 
кезіккен тұрғынның бірі – Гаухар Тоғаева. 

– МӘМС жүйесіне тіркелгенмін. Ем алу үшін жеке 
емханаға барып, артық шығындалғым келмеді. Осылайша 
сақтандыру жүйесіне жүгіндім. Терапевт дәрігер сараптама 
тапсыруға жолдама берді. Өкінішке қарай сараптаманы 
толық тапсыруға мүмкіндік болмады. Себебі бекітілген 
шегіне жеткен. Ультра дыбыстық зерттеуге түсу үшін де 
алдын ала тіркелу керек. Тіркелгеніммен ол қызметті бір ай 
күттім. Соңында бәрібір ақылы қызметке жүгіндім, – дейді 
тұрғын.  

Шектік шкаланың салдарынан қаншама науқастың ақылы 
қызметке жүгінгенін кім білсін? Депутаттардың бұл мәселені 
көтеруі орынды. Себебі жоспарлы ем алу жағдайынан бөлек, 
жедел көмекті қажет ететін науқасқа да бекітілген шкала 
негізінде ем жүргізіледі. Егер сізге қажетті медициналық 
көмек белгіленген шегіне жетсе, онда ол көмекті тегін алу 
мүмкін емес. Сақтандырылғанға да, сақтандырылмағанға да 
талап осындай. 

Денсаулық саласында туындаған мәселенің бәрі қаржыға 
келіп тіреледі. Министр бөлінген қаржыны жергілікті 
мамандар дұрыс жұмсамайды десе, депутаттар тариф 
бағасының жүйелі шешілмегендігі дейді. Мәселен, биыл 
инфлияция көлемі 20 пайыздан асты, ал медициналық 
қызмет көрсетудегі тариф бағасы өзгеріссіз қалған. Соның 

салдарынан маман жеткіліксіз болса да қысқарту, дәрі-
дәрмек сатып алуды азайту сынды жағдай орын алуда.

Жоғарыда айтылған мәселелер төңірегінде Әлеуметтік 
медициналық сақтандыру қорының Қызылорда облысы 
бойынша филиалының директоры Бақыт Исмаханбетовтен 
сұраған едік. Оның айтуынша, депутаттар көтерген мәселе 
өзекті, оның басты себебі МӘМС жүйесіндегі қаржы мәселесі 
екен. 

– 2020 жылдан бастап елімізде медициналық сақтандыру 
жүйесі енгізілді. Бұл реформа денсаулық сақтау саласын 
тез жақсартады және оның қолжетімділігі мен сапасын 
айтарлықтай арттырады деген үміт болды. Қазіргі уақытта 
оның сапасын айтпағанда, медициналық көмекке оңай қол 
жеткізу мәселесі туындауда. Мұндағы басты мәселе – МӘМС 
жүйесіндегі қаржы мәселесі. Денсаулық сақтау саласына 
қаражат жетіспейді, қолжетімділік төмендеді, тарифтер 
төмендеді, кредиторлық берешек пайда болды, – дейді 
филиал басшысы Бақыт Торғайбайұлы. 

Анығын айтқанда, қазақстандықтардың МӘМС 
жарнасы жалақысының 2 пайыз деңгейінде ғана алынады. 
Ал әлеуметтік санаттар бойынша мемлекет бюджетінен 
төленетін аударымдар 3 есе азайған. Нәтижесінде яғни 
азаматтарды емдеуге бюджеттен жүздеген миллиард теңге 
түспеген. 

– Үкімет зейнеткер, балалар сияқты 15 әлеуметтік жеңілдік 
санаты үшін төленетін жарнаны қысқартты. Мысалы, заңның 
26-бабына сәйкес, егер бұл бюджет жарнасы орташа жалақы 
бойынша есептелсе және қорға аударылуы керек болса, 
онда іс жүзінде Қаржы министрлігі оны орташа жалақы 
мөлшерімен төлейді. Соның аясында қаржы министрлігі 
МӘМС қорына азаматтардың емделуіне 275 млрд теңге 
аударған жоқ. Үш жыл ішінде МӘМС-ке бюджеттен 600 
миллиардтан астам қаражат түскен жоқ. Сондай-ақ медицина 
қызметкерлерінің жалақысын көтеруде министрлік оны 
бюджет есебінен ғана емес, МӘМС-ке жиналатын қаражат 
есебінен де жүзеге асырды. Бұдан бөлек қордан көзделген 
мақсаттан тыс пандемиямен күресуге, бюджет арқылы 
төленуі тиіс бағыттарға шамамен 1 трлн теңге жұмсалды. 
Нәтижесінде денсаулық сақтау саласындағы шығындардың 
қаржылық ауыртпалығы азаматтарға түсті. Бұл шешім 
Қордың қаржылық тұрақсыздығына әкелді. Ауруханалардың 
кредиторлық берешегі ұлғайды, азаматтарымыздың 
медициналық көмек алу уақыты ұлғайды, сапасы төмендеді, 
– дейді мәселенің мән-жайын түсіндірген маман. 

Осындай қайшылықтардан соң көпшілік көкейінде 
медициналық сақтандыру қорының бюджеті қаншалықты 
ашық және қалай бақыланады деген сұрақтың туындайтыны 
анық. Бұл ретте Әлеуметтік медициналық сақтандыру 
қорының облыстағы филиалының директоры Бақыт 
Исмаханбетов былай деп жауап берді.  

– ҚР 2015 жылғы 16 қарашадағы «Міндетті әлеуметтік 
медициналық сақтандыру туралы» заң талаптарына сәйкес 
МӘМС қаражатының сақталуын қамтамасыз етуге мемлекет 
кепілдік береді. Қордың қаражаты Қазақстанның Ұлттық 
банкінде сақталады және тек қана МӘМС жүйесінде 
медициналық көмек көрсету бойынша денсаулық сақтау 
мекемелерінің көрсететін қызметтеріне ақы төлеуге 
жұмсалады. Қордың қаржылық есептілігі коммерциялық 
құпияны құрамайды. Қаражаттардың тиімді және дұрыс 
пайдаланғанын анықтау үшін ҚР аудиторлық қызмет 
туралы заңнамасына сәйкес, жыл сайын міндетті түрде 
аудит жүргізіледі және нәтижелері құзырлы ұйымдардың 
деңгейінде қаралады. Сондықтан қордың қаржысын орынсыз 
пайдаланып жатыр деп байбалам салуға ешқандай негіз 
жоқ.  Медициналық сақтандыру жүйесіне байланысты 
жұртшылық арасында түсінікбестік көп. Мұны жүйенің 
әлі толық жетілмегендігі деуге болатын шығар. Әрине 
елдің экономикасын, халықтың қажеттілігін және басқа да 
факторларды ескеру қажет. Ең өзекті мәселе – жұмыссыз және 
өзін-өзі жұмыспен қамтыған азаматтардың медициналық 
көмекке деген қолжетімділігін арттыру. Қордың жанынан 
құрылған тұрақты қоғамдық консультативті кеңес жұмыс 
істейді. Оның құрамында Сенат және Мәжіліс депутаттары, 
қоғам қайраткерлері, қоғам белсенділері бар. Аталған 
кеңес МӘМС жүйесінің өзекті мәселелерін талқылап, оны 
құзырлы мекемелерге жеткізіп отырады. Кемшіліктер мен 
олқылықтарды шешу жөнінде Денсаулық сақтау министрлігі 
мен міндетті әлеуметтік медициналық сақтандыру қорының 
бірлескен жоспары бар. Осы шаралар жүйелі орындалса көп 
мәселені шешуге болады, – дейді ол. 

  Өкінішке қарай, елімізде 3 миллионнан астам адам 
МӘМС жүйесіне тіркелмеген. Оның 1,5 миллионы кедейлік 
шегіндегі азаматтар мен ауыл тұрғындары. Ал 800 мыңдай 
адам ауқаттылар қатарында екен. Осы орайда Денсаулық 
сақтау министрі 1,5 миллион тұрғынды бюджет есебінен 
сақтандыруға ұсыныс енгізгенін айтады. Ол алдымен 
Үкіметте  қаралады. Ал оған қажетті қаражат 75-80 миллиард 
теңгені құрайды. 

 А.САЙДУЛЛА

– Мөлдір Дәуренбекқызы, саладағы еңбегіңіз 
ескеріліп, жақында марапат төрінен көріндіңіз. Сіз үшін 
аталған сыйлықтың мән-маңызы қандай? 

– Әрбір белес қажырлы еңбекті талап етеді. Аталған 
байқаудың жеңімпазы атану да осы ұстаным 
нәтижесінде қол жеткен жетістік. 
Әріптестерімнің ұсынысы бойынша 
«Үздік педагог» байқауына қатыстым. 
Жеткен жетістік, шәкіттерімнің 
білім көрсеткіші ескеріліп, сайыс 
жеңімпазы атандым. Жылдар бойы 
жинаған тәжірибе, шәкірттерімнің 
түрлі конкурс, олимпиада мен 
ғылыми жобалардан алған 
марапаты және қала, облыс, 
республика көлеміндегі кәсіби 
байқаулардағы нәтижем 
жеңіске жетеледі десем, артық 
емес. Осылайша, Қызылорда 
қаласы әкімінің сыйақысын 
иеленуге мүмкіндік туды. 

Әрбір педагог байқау үшін 
ғана емес, кәсіби қабілетін шыңдау 
үшін де үнемі ізденіс үстінде болуы 
қажет. Жаңа бағдарламаларды меңгеру, 
басылымдарға мақала беру, тәжірибе 
алмасу қашанда оң өзгеріске бастайды. 
Байқаудың жеңімпазы атануым ұстаздық жолымда 
оқушыларыма сапалы білім беріп, ұстаздық ұстанымды 
дәріптегенімнің жемісі деп білемін. 

– Педагогикалық, ғылыми жетістіктеріңізді айта 
кетсеңіз. 

– Бәрі кәсіби білімнен басталады. Сондықтан алған 
білімім алға жетеледі. Салада сапалы жұмыс істеу 
мақсатында педагогика ғылымдарының магистрі дәрежесін 
иелендім. Ғылыми айналымға үлес қосу мақсатында ІІ 
томдық ІТ сыныптарға арналған үйірме бағдарламалары 
(көмекші) оқу-құрал шығардым. «Жасыл мектеп» жобасын 
іске асыруға бағытталған әдістемелік ұстанымдар мен 
нұсқауларды да дайындадым. Оған қоса, «ONLINE 
MEKTEP» жобасы аясында информатика пәнінен 
телесабақтардан түсірілім жасағанымды да баса айтқым 
келеді. Телесабақтар Ы.Алтынсарин атындағы ұлттық білім 
академиясының сараптама қорытындысымен мақұлданған.

Сондай-ақ байқауларға қатысып, керекті мағлұмат 
пен тәжірибе жинағанды ұнатамын. Мәселен, жуырда 
«Педагогикалық идеялар» республикалық  конкурсының 
жеңімпазы атансам, «Үздік информатика пәні мұғалімі» 
қалалық байқауынан бас жүлде иелендім. 

– Ұстаздың басты жетістігі – шәкірт нәтижесі. 
Байрақты бәсекелерде топ жарған қай шәкіртіңізді атар 
едіңіз?

– Оқушыларым жыл сайын пәндік олимпиадалар мен 
ғылыми жобалар конкурстарына қатысып келеді. Ерекше 
бәсекелерде топ жарған шәкіртім – Евгений Демиденко. 
Евгений Корей мемлекетінде халықаралық «Жас ғалым» 
ғылыми сайысынан алтын медаль, Алматы қаласында өткен 
халықаралық «Infomatrix Asia» ғылыми сайыстарының күміс 

медаль, Ресей федерациясы Мәскеу қаласында өткен «Адам-
Жер-Ғарыш» ғылыми конкурсының І орын иегері атанды. 
Н.Назарбаев Қорының оқушылар арасындағы байқау 
жеңімпазы. Қалалық «Мультимедиалық фестивалінің» 

жеңімпазы. Қазақстан-Британ техникалық 
университетінің грант иегері. 

Ал Думан Әскербек – информатика 
пәнінен қалалық, облыстық пәндік 

олимпиада жеңімпазы. Білім-
білігінің нәтижесінде Сүлеймен 

Демирел университетінің 
грант иегері атанды. Осы екі 
шәкіртімді ерекше атағым 
келеді. 

– Ұстаз болудың 
қиындығы мен қызығы 
неде?

– Ұстаз таудан арқырай 
аққан тау өзені секілді. 
Айналасына қуат беріп, 

жолындағыны нәрлендіріп, 
таудай қиындықты тастай 

домалатып, білім даласында 
тыныштық орнатады. Ұстаз – Жер 

деген әлемнің бетін көркейткен, 
шәкірттеріне шуақ төккен Күн-Ана. Ұстаз 

– ақылдың тозбайтұғын асылы. Қасиетті 
мамандық иелерінің ішіндегі жауһары. Өзге 

мамандық атаулысы түр-сипатын мың құбылтып жатса, бәз 
баяғы қалпында адамгершілік қасиет еккен диқаншы. 

Қиындығы мен қызығы мол мамандықты бала күнімнен 
армандадым. Адам баласына көмектесу игілікті істердің 
бастамасы деп білемін. Мамандығыңды шын сүйсең, оның 
еш қиындығы жоқ деп ойлаймын.  

– Ата-анамен байланыс орнату үшін қандай 
әдіс тиімді? Бүгінгі ата-ана-ұстаз-шәкірт үштігінің 
байланысы қай деңгейде деп ойлайсыз?

– Замануи технологиялар дамыған заманда ана-ұстаз-
шәкірт үштігінің байланысы маңызды. Ақпараттық 
ағымның көптігінен оқушылар пайдалы ақпарат пен зиян 
ақпаратты сүзгілемейді. Салдарынан оқуға ынтасы болмай, 
әлеуметтік желілерге көп уақыт бөледі. Ата-ана мұғаліммен 
әрдайым байланыс орнатып, баланың оқуы мен дамуындағы 
өзгеріске хабардар болса, бәрі оңалар еді. Ата-ананың 
мектеп шарасына қатысуы да балаға пайда әкеледі. 

Мұғалім ата-ананы баланың білімі мен тәрбиесі жайында 
хабардар етуі тиіс. Сонда ғана үштіктің тиімді байланысын 
ұйымдастыруға болады. Сондықтан білімді де саналы 
ұрпақ тәрбиесі ата-ана, ұстаз байланысына тәуелді екенін 
ұмытпаған жөн. Абай атамыздың: «Ақырын жүріп анық бас, 
еңбегің кетпес далаға. Ұстаздық еткен жалықпас, үйретуден 
балаға», – деген қасиетті қағидасы әрқашан ұстаздың 
жүрегінде ұстайтын ұстанымы болса екен. 

– Әңгімеңізге рақмет!

  Сұхбаттасқан Е.ЯКУДАЕВ
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АҚМЕШІТ АПТАЛЫҒЫ

24 ҚАЗАН – КІТАПХАНАШЫЛАР КҮНІ

Күз айы – егіні бітік шыққан шаруалар 
үшін жаз бойғы еңбектің дәмін татар шағы. 
Жиын-терім науқаны аяқталып, қырман 
астыққа толатын берекелі мезгіл. Осындай 
жемісті еңбектің нәтижесі ретінде қалада 
дәстүрлі «Алтын дән – 2023» мерекесі өтті. 

Аймақта «Ауыл аманаты» жобасы сәтті іске 
асуда. Биыл басталған  жобаны жүзеге асыруға  
3 млрд теңге қаржы бөлінген. Әлем елдерінің 
арасында тың тәжірибе жинақтаған жоба 
шалғай аймақтарды да қала деңгейіне көтеруге  
жол ашады. Шалғай ауылдардың даму үдерісі ел 
Президентінен бастап, облыс, аудан әкімдерінің 
қадағалауында. Нақты талап-ережелері барлық 
ауылдық елді мекендерде түсіндірілуде. Негізгі 
басымдық өңдеу, кооперативтерді дамыту 
және азық-түлік қауіпсіздігін қамтамасыз ету 
бойынша егін және мал шаруашылығы өнімін 
өңдеуге және басқа да бизнес жобаға берілуде. 
Ауыл халқының табысын арттыру шеңберінде  
шалғайдағы ауылдық округтерге микрокредит 
беру және кооперативтерді ынталандыру бағыты 
алға қойылған.  Бұл жұмысты  үйлестіруші 
ретінде «Байқоңыр» ӘКК» АҚ анықталып отыр. 

Байқоңыр ӘКК» АҚ басқармасы төрағасының 
орынбасары Мадали Әлішерұлының айтуынша, 
«Ауыл аманаты» бағдарламасы басталған сәтте 
жеңіл жолмен пайда табуды көздегендер де 
кездескен. Олар алаяқтық жолмен «несие алып 
беруге және рәсімдеуге  көмектесемін, танысым 
бар» деген сылтаумен кәсіпкерлерден қомақты 
қаражат алып, алдап кету жағдайы  орын алған. 
Осыған байланысты ол бағдарлама жөніндегі 
мәліметті тек «Байқоңыр ӘКК» АҚ әлеуметтік 
желілердегі ресми парақшаларынан ғана білуге 
болатынын жеткізді. 

– Сондай-ақ  «Байқоңыр» ӘКК» АҚ 
мамандары кепілге ұсынылатын мүліктер 
бойынша талаптармен таныстырды. Мысалы, 
күйдірілген қыштан қаланған мүліктерді 1990 
жылдан бастап, қам кесектен және қаңқалы-
қамысты материалдан соғылған мүліктерді 2000 
жылдан бастап кепілге қабылдау мақұлданған. 
Сондай-ақ мүлкіңіз 1980 жылдан бері салынған 
көпқабатты үй болса, кепілге жарамды. Осы 
тұста, жоба қаржысы кімдерге бұйырады деген 
заңды сауал туындауы мүмкін. Айта кетейік, 
«Жұмыспен қамтудың Жол каратасы 2020» 
бағдарламасы бойынша, салық органдарының 
алдында қарызы барлар, соттылығы толық 
өтелмеген регламентке сәйкес өтінім беруші 
қаржыландырылмайды, – дейді құзырлы орын 
қызметкері.  

Әрине, ауылдық жерде қоныстанған 
тұрғындар үшін бұл қолайлы мүмкіндік. Тиісті 
мамандар бағдарламаның мәнін түсіндіріп, ауыл 
тұрғындарына жеткілікті дәрежеде насихаттап, 
тіпті құжат дайындау барысында ақыл-кеңесін 
беруде. 

Облыстық ауыл шаруашылығы және 
жер қатынастары басқармасының бөлім 

басшысы Гүлмира Исабергенованың 
айтуынша, бағдарлама 5 бағыт бойынша 
қаржыландырылады. Онда өңдеу, егін 
шаруашылығы, кооперативтерді 
дамыту, мал және басқа да бағыттағы 
бизнес жобалар қамтылған.  600 
жобаға несие беру жоспарланып, 
636 жаңа жұмыс орнын 
ашу жоспарланған. Сенім 
білдірген өкіл ретінде 
«Байқоңыр» ӘКК» 
АҚ анықталып, 
«Ауыл аманаты» 
жобасы бойынша 
микрокредиттер 
алуға құжат 
қ а б ы л д а у 
2 0 2 0 

шілдеде басталған. Бүгінгі таңда әкімдіктерден 
қаржыландыруға 2,8 млрд теңгені құрайтын 316 
жобаның құжаты тапсырылып, несие комитеті 
1026,5 млн теңгеге 130 жобаны мақұлданған.  24 
жоба бойынша 153,9 млн теңге несие беріліпті. 

– Жалпы барлық аудандар және 
Қызылорда қаласы бойынша ауылдарды қамту 
мақсатында қаралған қаржы халық санына қарай 
тең бөлініп, әр ауданға өз лимиті қарастырылды. 
Өңірдің ерекшелігіне қарай басымдық 
өндірістік жобаларға берілуде. Жеке қосалқы 
шаруашылықтың ынтасы өңдеуге, оның ішінде 
шағын цех, жылыжай өндірісін, омарта, балық 
және құс шаруашылығын дамытуға бағытталуда, 
– дейді облыстық ауыл шаруашылығы және жер 
қатынастары басқармасының бөлім басшысы 
Гүлмира Исабергенова.

Жоба Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт 
Тоқаевтың 2023-2027 жылдарға арналған 
тұжырымдамасы негізінде жүзеге асуда. Жаңа 
бағдарламаны ауыл тұрғындарына насихаттап, 
түсіндіру үшін «Amanat» партиясы жанынан 
арнайы мобильді топ құрылып, барлық өңірді 
аралады. Бағдарлама игілігімен кәсіп ашуға 
ниеттенген  ауыл тұрғындары қажетті құрал-
жабдығын дайындауда. 

– Өңдеу саласына қатысты жобаларды 
қаржыландыру (жылыжайлар, сүт, ет 
өндірісі, құс және балық шаруашылығы), 
өсімдік шаруашылығын дамыту, ауыл 

шаруашылығы кооперативтерін жабдықтау, мал 
шаруашылығын дамыту және басқа да бизнес 
жобаларды қаржыландыруға бағытталады. 
Шағын несиелер 5 жылға дейінгі мерзімге, ал 
мал шаруашылығы саласындағы жобалар үшін 
– 7 жылға дейін беріледі. Шағын несиенің ең 
жоғары сомасы – ауылдық елді мекендерде 
және шағын қалаларда – 2,5 мың АЕК-ке дейінгі 
соманы құрайды.  Зәкірлік кооперацияны дамыту 
үшін 8 мың АЕК-ке дейін.  Номиналды сыйақы 
мөлшерлемесі – жылдық 2,5  пайыздан аспайды, 
– деді облыстық ауыл шаруашылығы және жер 
қатынастары басқармасының басшысы Талғат 
Дүйсебаев.

«Байқоңыр» ӘКК» АҚ басқарушы директоры 
Мадали Әлішерұлының айтуынша, комиссия 
отырысына 120-дан астам жоба ұсынылған. 
Қаржыландырудың оң шешімі қабылданғаннан 
кейін  тәуелсіз бағалау туралы есебі сұратылып, 
мүлкі кепілге тіркелген соң, қаржыландыру  
жүзеге аспақ. 

Қалай десек те,  шалғайдағы ауыл 
тұрғындарын қолдап, демеу болар   жобаның 
игілігін ауыл азаматтары көретіні көңіл қуанта
ды.                                                                  

                                                          
           Г. АСҚАРҚЫЗЫ

«Кітап – мұхит, білім – теңіз» деген 
сөздің парқын сөрелері ұлағат пен өсиетке 
толы том-том кітаптың ортасында  отырып, 
оқырманға жөн сілтейтін, бағыт беріп, кітап 
оқуға қызықтыра түсетін кітапханашыларды 
көргенде ұғасың. Осынау қымбат қазынаның 
ішінде отырған жанның жан дүниесі рухани 
азыққа толы екенін оның көзқарасынан 
танисың. Әрине, алтын көмбенің сырын, 
сипатын тек сол мамандар ғана біліп, саған 
ауадай қажет дүниені тауып беріп, білім 
бұлағынан сусындатады. Аймақта  өтетін 
тәрбиелік іс-шаралар, кітап оқушылар 
конференциясы, түрлі тағылымды, мазмұнды 
кештер кітапханамен тікелей байланысты. 
Сондықтан бұл мамандықты кез келген адам 
таңдай бермейді.

Ұлы мұраттарға жетелейтін осынау 
мамандықты Жанат бала күнінен жан-тәнімен 

жақсы көрді. Жиналған кітаптар, оның иісі, 
оның үстіне өзінің көркем әдебиетті сүйетіні 
бар,  бәрі қосылып кітапханашы болсам 
деген асқақ арманға жетеледі. Мемлекет және 
қоғам қайраткері  Ұзақбай Қарамановтай 
белгілі танымал жанның тәрбиесін алу да 
өз әсерін тигізді. Қамқор тұлға жастайынан 
қаршадай қызға түрлі ертегі кітаптар, қызықты 
әңгімелерді көп оқытып, оның көкірек көзін 
ашты.  Үйлерінде қазақтың ұлы классиктерінің 
кітаптары қаттаулы тұратын. Кітап оқыса, 
жаны нұрланып, ән салғысы келетін. 

Иә, бала қиялды қанаттандырып, сүйікті 
мамандығын таңдауға талпындырған 
отбасындағы ұлағатты тәрбие екенін де Жанат 
тебірене жеткізді.

– Менің әкем бір жасымда қайтыс болды. 
Ұзақбай аға менің әкемнің туған інісі. Әкеден 
жетім қалған төрт баланы өзі тәрбиелеп 
жетілдірді. Туған әкемнің орнына әке 
болып, қамқорлығын аямай, ешкімнен кем 
қылмай тәрбиелеп, оқытып,  азамат қылды.  
3 сыныпта Мұхтар Шахановтың  өлеңдерін 
жатқа айтатынмын. Өлең жазуға құштар 
болдым.  Ең алғашқы өлеңім  5-сыныпта сол 
кездегі Сырдария газетіне шықты. Содан 
кейін де мектепте жүргенде «Ленин жолы» 
газетіне туындыларым жарияланды. 1990-1994 
жылдары  КазПи-дің филология факультетінің 
қазақ тілі мен әдебиеті бөлімінде оқыдым. 
Нығмет Ғабдуллин, Немат Келімбетов, 
Серік Қирабаев, Рахманқұл Бердібаев, Серік 
Мақпыров, Алма Қыраубаевадан дәріс алдым. 
Кітапханашы ретінде әр оқырманмен тіл 
табысу басты парызым. Ақын-жазушылармен 
тығыз байланыстамын. Әрқайсысымен 
хабарласып, жағдайын сұрап отырамын. 
Ол кісілермен сұхбат құрғанда жан дүнием 

жаңарып, рахаттанып қаламын. Қанша 
дегенмен қанымызда атадан қалған тектілік 
бар деп ойлаймын, – дейді ол. 

 «Білім инемен құдық қазғандай» болса, 
білімге құштарлықты ояту үшін кітапхананың 
орны ерекше. Үлкен-кішімен  тіл табысып, 
олардың керек дүниесін тауып беру үшін зыр 
жүгіріп көмектесіп жүрген осы бір жүрегі кең 
кітапхана қызметкерлеріне риза боласың. 

– Елгезек болып, сергек жүрмесең, 
оқырманыңды жоғалтып аласың. Сондықтан 
олармен барынша жылы сөйлесіп, жүрегіне 
жол табуға тырысамыз. Жас ұрпақтың тәлім-
тәрбиесі мектеп қабырғасында қаланады ғой. 
Біз кітапханашылар мектеп мұғалімдері секілді  
бала тәрбиесіне барынша атсалысамыз .

  Мамандық таңдау – бұл өз-өзіңді іздеу. 
Сан түрлі салаларға бөлінген қызметтердің 
ішінен өзіңе жақынын табу. Мамандықтың 
жаманы жоқ. Тек таңдаған мамандығыңды 
сүйе білсең, атқарар қызметіңді толық 
біліп, жауапкершілікті түсінсең, әр саланың 
таптырмас маманы боларың сөзсіз. Мен өз 
мамандығымды дұрыс таптым деп нақты 
айта аламын. Мектеп қабырғасынан бастап 
гуманитарлық пәндерді сүйіп оқыдым. Еңбек 
пен тәжірибе жауапкершілікті сезіну арқылы 
шыңдалары белгілі. Рухани білім кітапта. 
Кітапты қадірлеу, оны оқырманға ұсыну – 
біздің міндет. Мен ізденімпаз оқырманды 
әркез кітапханада күтемін. Оқырмандарымның 
көп болғанын қалаймын, – дейді ол. 

Білімнің алтын қақпасын ашып, кітап 
әлемінде саяхаттауға бағдар беріп отырған 
кітапханашы Жанат Қараманова  кітапхана 
ісінің білікті қызметкері.   

                                                              
     Гауһар ҚОЖАХМЕТОВА

Әрбір ата-ана өзінің перзентіне жақсы 
мен жаманды үйретуге себепкер. Көнекөз 
халқымыз «баланы жастан» деген сөздің өзінде-
ақ баланың тәртібіне, біліміне ерекше назар 
аударып, оның кішкентайынан кітап оқуына  
барын салған. Бұлай дейтініміз, кітап оқып 
өскен балаларымыздың ойлау қабілеті жоғары, 
сөз саптауы, саралауы тым биік, қоғаммен 
байланысы, әртүрлі бағытта, ғылымда білімінің 
жоғары  екендігін аңғартады.       

Бүгінде қоғамда  баланың кітап оқуға деген 
ынтасы жоқтың қасы деп айта аламыз. Себебі 
отбасында тәрбие бастауы ата-ана болса, сол 
ата-ананың өзі кітап оқудан хабары жоқ. Яғни 
кітап оқымаған отбасында қайдан білімді ұрпақ 
болып, кітап насихатталып, басты маңызды 
дүние болар дейсіз? Балаға қай кезеңнен бастап 
кітап оқуға болады?

Кітап оқу — бұл үлкен еңбек. Сол кітапты 
оқып ғана қоймай, тұжырымдама жасай білу 
де өнер. Ең алдымен біз мына үлкен дүниені 
ұмытпауымыз қажет. Себебі бала зейіні яғни әр 
баланың ойлау қабілеті түрлі деңгейде дамиды.  
Баланы кітапқа үйретпес бұрын теледидардан 
мултфильмдерін көрсетіп алған дұрыс. Мәселен, 
«Мақта қыз», «Алпамыс батыр», «Ер төстік» 
деген қазақ әдебиетінің балаларға арналған 
туындылары. Содан кейін  балаға кітабын 
оқытқан жөн. Балаға ешкімнің мәжбүрлеуінсіз 
өздігінен қызыққан ертегілерді оқуға мүмкіндік 
беріп, оның ішінде кітап көрнекіліктеріне де мән 
беру қажет.

Мәселен, суреттері үлкен, көлемі қысқа,  
бала тіліне жеңіл, әрі ешқандай бұрмалаусыз 

түсінікті етіп  жазылған қызықты оқиғаларға 
толы кітаптар.   Осындай шығарманы оқыған 
бүлдіршін, одан әрі оқуға қызығып талпынады. 
Әрине оқып болған соң балаға диалог жүргізу 
арқылы өзіндік ойын сұрасаңыз да болады. 
Мәселен, «Бұл кітаптан қандай ой түйдің?», 
«Саған бұл кітап қызықты болды ма?», «Қандай 
кейіпкерлер бар?» және тағы басқа.  Балаға 
кітапты оқытпас бұрын жас ерекшеліктеріне де 
аса мұқият болу керек. Өйткені үлкен сыныпта 
оқитын балалардың көркем әдебиеттерін бірінші 
сыныптарға бере алмаймыз. Баланы біріңғай 
кітап оқуға салып, сабақты да ұмытпағанымыз 
жөн. Яғни сабақ оқып болған соң немесе бос 
уақытың кемінде 30 минутын  кітап оқуға  арнаса 
ғажап болар еді. Балаға кітап оқыта отырып, 
жігер беретін сиқырлы сөздерді айтқанымыз  
абзал.  Мәселен, «сен мықтысың», «бұл 
қолыңнан келеді», «кітапты бітірсең,  сыйлығым 
бар»  деген сынды сөздермен жігерлендірген 
дұрыс.  Осы сөзді естіген бала бұдан да әрі қарай 
кітап оқуға қызыға түседі. Жоғарыда айтып 
өткенімдей, ұрпағымыздың білімді болғанын 
қаласақ, ең алдымен өзімізден бастап, көкірек 
көзімізді ашып, кітап оқып, білімді болайық. 
Өйткені балалар бізге қарап бой түзейді. 
Іргесі біліммен  қаланған отбасында бақытты 
бүлдіршіндеріміз көп болары айдан анық.

 Мінекей, баланы кітап оқуға баулу, 
кітапқұмарлыққа үйрету,  оның тағдырына 
бей-жай қарамай, тәрбиесіне, біліміне аса мән 
беріп, кітап оқуға дәріптеу – сіз бен біздің басты 
мақсатымыз.

                                        Ақмарал АСАНОВА

Жылдағы дәстүрмен биыл да «Алтын дән-
2023» мерекесі аясында облыс орталығында 
ауыл шаруашылығы өнімдерінің жәрмеңкесі 
ұйымдастырылды. Жәрмеңкеге аймаққа қарасты 
барлық 7 аудан мен қала шаруалары өз өнімдерін 
ұсынды. 

 Жәрмеңкеге облыс әкімі Нұрлыбек 
Нәлібаев та барды. Жиылған жұртшылықпен 
тілдесіп, әр ауданның ауыл шаруашылығы 
өнімдерімен танысты. 

Көпшілік асыға күтетін шараға 425 жүк көлігі 
1000 тоннадан астам өнім әкелген. Оның ішінде 
140 тоннадан астам күріш, 25 тонна ет, 30 тоннадай 
балық өнімдері, 200 тонна картоп, 80 тонна сәбіз, 
120 тонна пияз, 90 тоннадан астам көкөніс пен 
жеміс-жидек, 200 тонна бақша өнімдері, 115 тонна 
асқабақ, 6 тоннадай сүт өнімдері, 10 тоннаға жуық 
бакалея және кондитер өнімдері, 140 бас тоқты, 50 
тоннадан астам жем-шөп бар.

Жәрмеңкеде азық-түлік өнімдері базар 
бағасынан 15-20 пайызға арзан бағада сатылған.

 Сол күні сырбойылықтар ат жарысын 
да тамашалады. Аламан жарыста еліміздің әр 
өңірінен келген 82 шабандоз ұлттық ат спортының 
төрт түрінен бақ сынасты. Шараға қатысқан облыс 
әкімі Нұрлыбек Нәлібаев шабандоздарға сәттілік 
тіледі.

– Соңғы жылдары ұлттық спорттың 
облысымызда бұқаралық сипат алғаны қуантады. 
Жалпы аймақта 16 мыңнан астам адам ат 
спортымен шұғылданады. Жыл сайын 8000-
нан аса палуанның қатысуымен өтетін қазақ 
күресінен «Алтын белбеу» турнирі ең танымал 
шараға айналды. Облыс орталығында ұлттық 
және ат спорты түрлері бойынша спорт клубы 
қызмет көрсетеді. Бұл орталықта жастарға барлық 
мүмкіндіктер жасалған, – деді аймақ басшысы.

Сәйгүлігін баптаған 82 шабандоздардың 

жеңіске деген ұмтылысы жарыстың көрігін 
қыздырды. Нәтижесінде 5 шақырымдық тай 
жарыс және 11 шақырымдық құнан бәйгеде Шиелі 
ауданынан келген Абзал Тұрғанбек бірінші келсе, 
15 шақырымдық топ бәйгеде мәре сызығына 
бірінші жеткен алматылық Абзал Тұрмыс үздік 
атанып, 2 миллион теңгені иемденді. Ал аламан 
бәйгенің бас жүлдесін жалағаштық Жаңасыл 
Бекболат еншіледі. Шабандозға 4 миллион 
теңгенің сертификаты табысталды.

Н.АЛТЫН

АУЫЛ ХАЛҚЫНА ҮМІТ 
СЫЙЛАҒАН БАҒДАРЛАМА
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